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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján szóbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani. 

A szóbeli választ igénylő kérdés címzettje: Tuzson Bence, igazságügyi miniszter 

A szóbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor fogják rendezni a bírák és az ügyészek 
fizetését?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Nem vitás,  hogy  a  bírói  függetlenség  a  jogállamiság  egyik  alappillére.  E  nélkül  nem létezhet
igazságos jogalkalmazás. Magyarország Alaptörvénye 26. cikkének (1) bekezdése kimondja, hogy
„a bírák függetlenek, és csak a törvénynek vannak alárendelve, ítélkezési tevékenységükben nem
utasíthatóak.”

Az Országos  Bírói  Tanács  egy  közleményében  hangsúlyozta,  hogy  a  bírói  függetlenség  egyik
lényeges összetevője a törvényben garantált, átlátható és tisztességes illetmény. A bírói hivatással és
felelősséggel arányos javadalmazás nem előjog vagy jutalom, hanem az Alaptörvényben garantált
bírói  függetlenség  alkotórésze,  az  igazságszolgáltatás  szervezeti  integritásának  és  az  ítélkezés
színvonala folyamatos emelésének a záloga. A bírák az ítélkezési munka mellett – néhány kivételtől
eltekintve  –  nem  végezhetnek  más  kereső  foglalkozást,  megélhetésüket  a  bírói  illetményből
biztosítják.  Ebből  is  következik,  hogy  a  bírák  megélhetése  kizárólagosan  a  bírói  hivatásuk
gyakorlásából  származó jövedelemből oldható meg.  Az elégségesnél  kisebb jövedelem táptalaja
lehet a korrupciónak, a befolyásolható döntéshozatalnak, ami semmiképpen nem lehet cél egyetlen
jogállamban sem.

Az Európai Unió Bíróságának véleménye szerint a hivatás felelősségével arányos illetmény hiánya
sérti  a  bírói  függetlenséget.  Gyüre  Csaba  korábbi  képviselőtársunk  egy  2019.  novemberi
interpellációjában  mutatott  rá  arra,  hogy  akkor  –  2019-ben  –  a  bírói  illetményalap  a
nemzetgazdasági  átlagkeresetet  mindössze  23%-kal  haladta  meg,  amely  a  rendszerváltás  óta  a
legkisebb különbség volt. Azóta ugyan volt egy béremelés a harmadik hatalmi ágnál, azonban ezt az
elmúlt évek inflációja nemhogy teljesen eltüntette, de reálértékben lényegesen tovább csökkent az
anyagi megbecsülésük. A helyzetük sokkal rosszabb, mint 2019-ben volt. Ma a bírói alapilletmény



összege 566.660.- Ft, míg a nemzetgazdasági átlagkereset 2023. december hónapban 655.600.- Ft
volt.  Így újra  egy olyan alacsony szintre  süllyedt  a  bírák és az ügyészek fizetése reálértékben,
amilyen  nem  volt  az  elmúlt  30  évben.  Jelenleg  nemhogy  meghaladja  a  nemzetgazdasági
átlagkeresetet, mint 2019-ben az alapilletmény, hanem jóval alatta van, 15,7%-kal. Ez pedig a bírói
kar példátlanul alacsony anyagi megbecsülését tükrözi. Mindez azt eredményezte, hogy az elmúlt
20 évben jelentős – 70 %-ot meghaladó – reálbércsökkenés figyelhető meg. A helyzet ugyanez volt
az ügyészek esetében is.

Kérdezem Tisztelt Miniszter Urat, mikor fogják már végre megnyugtató módon rendezni a bírák,
ügyészek fizetését, hogy ne legyünk ezzel is sereghajtók az Európai Unióban?

 

Várom érdemi válaszát!

 

Dr. Lukács László György
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